
 

  / שלום רוזנברג יום כיפור

 תמונתו של חטא 

 

  חטאו של דוריאן גריי

מהו יום הכיפורים? מהי תשובה? את הרהורי על נושאים אלה אנסה להעביר באמצעות יצירה ספרותית 

של סופר ציני והולל, שבסוף ימיו זכה להבין את משמעות הסבל והרחמים. הוא זכור לרבים בגין חטאות 

י ל'תמונתו של נעוריו, האנוכיות והנרקיסיזם שבו. עבורי הוא זכור בעקבות הנובֶלה שהוא כתב. כוונת

 דוריאן גריי', ספרו של אוסקר ויילד.   

, עשיר ומצליח. צייר מחונן יפהפהמלים ספורות על עלילת הספר. הגיבור, דוריאן גריי, הוא צעיר 

מצייר אותו בתמונה העתידה להנציח את עלומיו ויופיו. כנרקיסוס המאוהב בתמונתו, עומד הגיבור 

ך שהוא עתיד להזדקן, בעוד שדמותו בתמונה יישאר תמיד ברעננותו. מוקסם לפני התמונה, וקובל על כ

הוא מכריז אז, שהוא מוכן למכור את נשמתו, אם הדברים יתהפכו, אם הדמות שבתמונה תזדקן והוא 

יישאר צעיר תמיד. כוח שטני מקבל הצעה זו. ואמנם כך מתרחשים הדברים. התמונה המוסתרת 

ושר בעלומיו ובשרירות לבו. הוא עוזב את אהובתו, והיא מתאבדת. מזדקנת. דוריאן גריי הוא עתה מא

הוא אף רוצח את ידידו הצייר. והנה התמונה המוסתרת משקפת כל זה. פני הדמות התעוותו, ובידיה 

כתמי דם. התמונה "תיעדה" לא רק את זרימת החיים הפיסיקליים אלא גם את הממדים הרוחניים 

, עייף מחייו חסרי המשמעות, קורע דוריאן גריי את התמונה, ואז והמוסריים של האדם. אחרי שנים

הקסם נעלם, והמציאות מתהפכת. לתמונה חוזרת הדמות הצעירה המקורית, וגופו של דוריאן גריי 

 נחרש כקמטי הזמן. 

. התמונה המתארת את עיוותו של דוריאן גריי צוירה, עבור 1945-הספר זכה לעיבוד קולנועי ב

באינטרנט.  ואףבשיקגו  Art Institute-( וניתן לראותה בIvan Albrightאיבן אולברייט ) הסרט, על ידי

תמונות אלו של דוריאן גריי מלוות אותי שנים רבות. הן מתארות עבורי בצורה פלסטית את אחד 

המסרים המרכזיים של המוסר היהודי. האדם חי מאחורי מסכות ובגדים. לב עקוב מסתתר מאחורי 

תורת המוסר להסתתר מאחורי קוסמטיקה.  מלים יפות ואף מחוות. הרשע שבאדם יכולחיוכים, 

דוריאן גריי. תמונה זאת המשקפת את חטאיו, של  תמונההיא מעין היהודית מלמדת אותנו שנפשנו 

עוונותיו ופשעיו של האדם באיזה שהוא חדר פנימי, ושעתיד להתגלות לנו ביום מן הימים, במימד זמן 

הרעיון  שהגיבור משתנה לפי חטאיו יכול להסביר לנו את   ז נראה את ה'אני'  האמיתי שלנו.אחר. או א

רעיון הטומאה של הרב סולובייצ'יק. הבעיה האמיתית  של החטא  משתקף לא בחטא פירושו לעבור על 

 מתעוותת והופכת למפלצתית. ואביא  שנפש  –לא עלינו  –איסורים, אלא על העובדה 



קין לרחוץ את דמיו של הבל המכתימים את ידיו. אולם המקרא מלמד אותנו, וחז"ל לכאורה יכול 

פָנַי"  מדגישים זאת שוב תָם עֲוֹנֵךְ לְּ כְּ ית נִּ י לָךְ בֹרִּ בִּ תַרְּ י בַנֶתֶר וְּ סִּ כַבְּ ם תְּ י אִּ ושוב, שאין הדבר אפשרי: "כִּ

, שבעיניים הרגילות לא ניתן )ירמיה, ב, כב(. העוון הוא כתם שאינו מצוי בטבע, אלא בעולם מסתורי

לראות אותו. זה לא העולם של הגלקסיות, הדנ"א והאלקטרונים. זה עולם מסתורי, בו יש פתח להתקרב 

בוּ  י תַרְּ כֶם גַם כִּ ים עֵינַי מִּ לִּ כֶם כַפֵיכֶם אַעְּ שְּ פָרִּ אל הקב"ה, אך בו אנו מופיעים בזהותנו האמיתית: "וּבְּ

י שֹמֵעַ  לָה אֵינֶנִּ פִּ ים מָלֵאוּ" )ישעיהו א, טו(. - תְּ דֵיכֶם דָמִּ  יְּ

 

 האמת הפנימית נחשפת

המוסר היהודי מלמד אותנו שלא רק האדם, אף הארץ מתעוותת בעקבות החטא. כך קוראים אנו 

נוֹתֵיהֶם -בתהילים )קו, לז אֶת בְּ נֵיהֶם וְּ חוּ אֶת בְּ בְּ זְּ ים... וַתֶחֱנַף הָאָרֶץ בַדָמִּ  –לט(: "וַיִּ אוּ לַשֵדִּ מְּ טְּ ים. וַיִּ

לֵיהֶם". "וַתֶחֱנַף הָאָרֶץ", הארץ עצמה חוללה ונטמאה בגלל החטא. תייר יכול  מַעַלְּ נוּ בְּ זְּ מַעֲשֵיהֶם וַיִּ בְּ

להתרשם מהציוריות של עיר עתיקה, מהאדריכלות המפוארת שבה. אך עיניו לא יראו את העיר 

עריצים, בשעבוד עבדים, בגזל ובגניבה. על   המסתורית האמיתית, הטמאה והחנפה, זאת שנבנתה על ידי

פָט   שְּ לאֹ מִּ יוֹתָיו בְּ לאֹ צֶדֶק וַעֲלִּ נָם וּפֹעֲלוֹ   -בנינים אלה אמר ירמיהו ) כב, יג( "הוֹי בֹנֶה בֵיתוֹ בְּ רֵעֵהוּ יַעֲבֹד חִּ בְּ

תֶן לוֹ". אילו, היו לנו עיניים אחרות, היינו רואים את היזע והדמעות המכתימים את הבניינים  לאֹ יִּ

 המעוותים, שלכאורה כה יפים ואסתטיים הם. 

זהו הסוד של עולם הבא. הגיהינום האמיתי איננו זקוק לא לאש, ואף לא לכפור. מספיק לו שהאדם 

יגלה את האמת על עצמו ועל עולמו. את זאת לימדו אותנו החכמים באמצעות סיפור יוסף. כאשר יוסף, 

אחיו בזהותו האמיתית, נאמר )בראשית מה, ג(: "וַיאֹמֶר יוֹסֵף אֶל  לכאורה המשנה לפרעה, מתגלה אל

לוּ אֶחָיו לַעֲנוֹת אֹתוֹ". על כך קוראים אנו במדרש )בראשית רבה צג,  לאֹ יָכְּ י חָי? וְּ י יוֹסֵף הַעוֹד אָבִּ אֶחָיו אֲנִּ

ל שבטים היה ולא י(: "אבא כהן ברדלא אמר: אוי לנו מיום הדין אוי לנו מיום התוכחה... יוסף קטנן ש

היו יכולים לעמוד בתוכחתו... לכשיבוא הקב"ה ויוכיח כל אחד ואחד לפי מה שהוא שנאמר )תהלים נ, 

עֵינֶיךָ". האחים אינם יכולים לעמוד בפני האמת המתגלה. זה לא פחד, זאת  כָה לְּ אֶעֶרְּ יחֲךָ וְּ כא(: "אוֹכִּ

צה האדם להשכיח חוזרים כדי להיות הבושה, ההכרה שהעבר, הבגידה באח, הפקרת האב, המעשים שר

 נוכחים בתוכנו. העבר נוכח בהווה. 

"ותשובה ותפילה וצדקה מעבירים את רוע הגזרה". יום הכיפורים משמיע אזעקה, המיועדת 

לעולמנו הפנימי. זאת היא אזעקה המבטלת את שיגרת החיים, ודורשת מאתנו חשבון הנפש והטהרות: 

ירוּ זַכוּ הָסִּ לוּ הָרֵעַ" )ישעיהו א, טז(.  "רַחֲצוּ הִּ דְּ נֶגֶד עֵינָי חִּ לֵיכֶם מִּ כל זמן שאנו חיים, אנו מסוגלים   רֹעַ מַעַלְּ

להעביר את המפלצתיות והטומאה שדבקו בנו. אנו מסוגלים להעביר את רוע הגזרה שאיננה אלא עולמנו 

הסליחה,  זהו האתגר שבבקשת הפנימי, התמונה האותנטית של קיומנו שמלאה כתמים ולכלוך.

 התשובה והתיקון.


